
P R O T O K Ó Ł 

z dnia 05.11.2024 z posiedzenia  Komisji Dialogu Obywatelskiego ds. Osób Niepełnosprawnych, , 

które odbyło się  hybrydowo.  

Obecni : 

1. Adam Stormidło  - przewodniczący  KDO ds. Osób Niepełnosprawnych 

2. Tomasz Koźmiński  – zastępca przewodniczącego  

3. Małgorzata Turek – sekretarz  

4. Joanna Piwowońska – FIRA 

5. Stanisława Wójcik – Fundacja „Bariera” 

6. Zofia Sawa - Krakowska Rada Niepełnosprawnych 

7. Organizacje pożytku publicznego  wg listy obecności  - w załączeniu. 

Goście :  

1. Pełnomocnik ds. Osób Niepełnosprawnych – Bogdan Dąsal 

2. Dyrektor  Wydziału Polityki Społecznej i Zdrowia UMK   - Elżbieta Kois - Żurek 

3. Wydział Polityki Społecznej i Zdrowia UMK  - Magdalena Mardyła  

4. Kier. Wydziału Polityki Społecznej i Zdrowia UMK – Izabela Wójcik 

5. Wydziału Polityki Społecznej i Zdrowia UMK  - Beata Byszewska  

6. Dyrektor Wydz. Edukacji  Anna Domańska 

7. Zastępca Dyrektora MCOO – Marek Dadak  

8. Kierownik Działu MCOO – Marek Borowski  

Tematyka posiedzenia: 

• Prezentacja zaplanowanych w roku 2024 do realizacji zadań związanych z organizacją 

edukacji osób z niepełnosprawnościami określonych w Powiatowym Programie Działania na 

Rzecz Osób Niepełnosprawnych na lata 2023 – 2026  

• Wybory na KDO na nową kadencję 

• Sprawy bieżące 

.- Po przywitaniu gości i przedstawieniu agendy spotkania Przewodniczący poprosił o słowo 

wstępu Pana Pełnomocnika ds. Osób Niepełnosprawnych Bogdana Dąsala.  

- Pełnomocnik omówił po krótce system edukacji i zadania jakie są realizowane.  Zadania te 

opisane są w dokumencie,  który został przyjęty Uchwałą Rady Miasta Krakowa  czyli  „Powiatowy 

Program Działania na Rzecz Osób Niepełnosprawnych na lata 2023 – 2026”. Edukacja jest  

jednym  z bardziej rozbudowanych rozdziałów w tym programie. Są tam zadania wynikające  z 

szeregu ustaw, które ten obszar regulują, ale jest również wiele zadań, które tworzone były przez 

Organizacje Pozarządowe i konsultowane  z różnymi środowiskami działającymi na rzecz osób z 

niepełnosprawnościami.  

Przewodniczący zwrócił się z prośbą do Pani Anny Domańskiej Dyrektor Wydziału Edukacji  o  

odpowiedź na przesłane wcześniej mailem pytania  i ich omówienie. 



- Kompetencje Wydziału są ściśle określone, wyjaśniła Pani Dyrektor i nie na wszystkie pytania 

zawarte jest w stanie odpowiedzieć, ponieważ nie dotyczą one Wydziału Edukacji, lecz remonty i 

modernizacje wykonuje  Miejskie Centrum Obsługi Oświaty.  Wszystkie rzeczy, które dzieją się na 

terenie placówek oświatowych samorządowych, a dotyczą funkcjonowania dziecka z 

niepełnosprawnością funkcjonują na określonych przepisach Ustawy i rozporządzenia dotyczącego tej 

Ustawy. Nie ma takiej sytuacji, żeby zgłaszana potrzeba w szkole w sprawie funkcjonowania ucznia 

czy dziecka z niepełnosprawnością np. dodatkowe godziny, dodatkowe zatrudnienie nauczyciela 

spotkało się z opinią negatywną. Potrzeby te są finansowane przez Gminę Miejską Kraków w 

placówkach samorządowych i pokrywane zgodnie z potrzebami i dokumentami  tzn. orzeczeniem, 

które  wskazuje pracę z tymi dziećmi. W zadane pytania dotyczyły między innymi statystyk  na, które 

Pani Dyrektor udzieliła wyczerpujących odpowiedzi. Omówiła również deficyty wiedzy 

kompetencyjnej nauczyciela w pracy z dzieckiem posiadającym orzeczenie o niepełnosprawności, 

postawie rodziców dziecka. Osobną grupą problemów są obecnie dzieci z Ukrainy.  Deficyty będą też, 

ponieważ  jest wzrost orzeczeń w wieku przedszkolnym, jeśli chodzi o miejsca w przedszkolach 

samorządowych czy oddziałach integracyjnych dla dzieci z orzeczeniem. Kolejnym problemem 

diagnozowanym jeżeli chodzi o placówki ogólne są zgłaszane przez Dyrektorów kwalifikacje 

nauczycieli do wczesnego wspomagania rozwoju. Nauczyciele są specjalistami i mają kwalifikacje ale 

do wczesnego wspomagania muszą być extra kwalifikacje i takich specjalistów są braki. Tu Pani 

Dyrektor poprosiła o zabranie głosu Dyrektora MCOO.  

- Pan Dyrektor Marek Dadak, wyjaśnił kompetencje z zakresu działania Miejskiego Centrum Obsługi 

Oświaty. Placówki oświatowe są obsługiwane, co wynika ze statutu.  Głównie dwa zadania, które 

wchodzą w obsługę jednostek MCOO, to pierwsze obsługa finansowo – księgowa i drugie 

inwestycyjno – remontowa.  Co do pytania o dostępność komunikacyjno – informacyjną, posiada  na 

ten temat wiedzę każdy Dyrektor jednostki, natomiast  Wydział odpowiada za dostępność 

architektoniczną i remontową  jednostek.  Wg corocznych przeglądów remontowych w szkołach, 

przedszkolach na stan obecny w pełni dostosowanych jest 15% budynków i lokali, częściowo 16%, a 

nie dostosowanych 69%. Wydział posiada szczegółowe informacje jakie udogodnienia występują w 

poszczególnych jednostkach, czy jest winda, pochylnia, platforma, czy sanitariaty są dostosowane do 

osób z niepełnosprawnością. Jeżeli chodzi o audyty dostępności do placówek MCOO ich nie wykonuje 

tylko Dyrektorzy jednostek powinni wystąpić o jego wykonani. Jeżeli chodzi o przystosowanie 

jednostek do osób z niepełnosprawnością, to nie każdy budynek może być  w pełnym zakresie 

dostosowany. Natomiast jako Wydział opłacamy transport  850 dzieci  do jednostek oraz zwracamy 

koszty za transport rodzicom dowożącym  dzieci do szkól ( 500 dzieci) . Listę placówek dostępnych 

przekazana zostanie i dołączona do protokołu. Dostępność to problem szeroki i trzeba go 

rozwiązywać, należy jednak zapewnić warunki nauki wszystkim dzieciom, czyli również 

przeciwpożarowe i sanitarne. Wiele budynków posiada braki w tym zakresie , decyzje wymuszające 

od MCOO i Gminy dostosowania budynków do właściwych przepisów PPOŻ  i sanitarnych. Wiemy że 

dostępność jest obecnie ważna ale nie należy zapominać o bezpieczeństwie dzieci. Aby wykonać 

wszystkie potrzeby konieczne jest zabezpieczenie finansowe Miasta.  

- Głos zabrała, Pani Dyrektor Elżbieta Kois- Żurek poinformowała, że od listopada odbywać  się będą 

szkolenia dla 150 Dyrektorów szkól , przedszkoli ,  z zakresu dostępności w placówkach oświatowych, 

które przeprowadza Wydział Polityki Społecznej i Zdrowia Urzędu Miasta Krakowa. To co jest bardzo 

ważne, to umiejętność ustalenia sobie priorytetów. Nie ma takiej możliwości, żeby zrobić wszystko z 

uwagi na budżet miasta, który tego w całości nie udźwignie. Należy stopniowo wybierać te budynki i 



miejsca, które takiego remontu, czy dostosowania potrzebują w pierwszej kolejności. Bardzo ważną 

rzeczą jest wiedza, świadomość zwłaszcza osób, które zarządzają, odpowiadają i mają trwały zarząd w 

szkołach, że aspekt dostępności jest jedynym z ważniejszych ponieważ dotyczy nie tylko uczniów z 

orzeczeniem, ale również dzieci które mają specjalne potrzeby, kadry nauczycielskiej, rodziców, 

dziadków. Jest to budynek użyteczności publicznej i każdy ma prawo do niego się dostać. Dlatego 

korzystamy z pomocy, wskazań, współpracy  i podpowiedzi organizacji pozarządowych.  

- Dyskusja :  

Po wysłuchaniu stron Wydziału Edukacji i MCOO, w dyskusji wzięli udział przedstawiciele OPP, 

którym zostały udzielone odpowiedzi na zadawane pytania, które dotyczyły :  

- dostępności w szkołach, przedszkolach powinna być realizowana i wdrażana podczas każdego 

remontu np. poszerzenie drzwi, okna przystosowane ( obniżone klamki) sanitariaty,                                 

- kształcenie kadry nauczycielskiej , poradni specjalnych, brakującej kadry nauczycieli 

specjalistycznych                                                                                                                                                                     

- pozyskiwanie środków,  projekty unijne na dostosowanie jednostek,  szkolenia kursy,                                                                                                                                              

- oznakowania placówek oświatowych pod kątem osób niewidomych i słabowidzących, będą 

wykonywane sukcesywnie i konsultowane z osobami, które praktycznie są w temacie.                                   

- wydatków szkół i przedszkoli (wynagrodzenia, opłaty, kształcenia specjalne),                                             

- audyty , autodiagnozy, braki dostępności, plany realizacji remontów,                                                                   

- diagnozowanie dzieci pod kątem uzdolnień pod względem mocnych i słabych stron, zamiast 

orzeczeń będzie diagnoza funkcjonalna,                                                                                                                   

- Krakowski Ośrodek Kariery  - diagnozowanie w zakresie doradztwa zawodowego dla osób z 

orzeczeniem o potrzebie kształcenia specjalnego, 

Po wyczerpaniu tematów przewodniczący podziękował gościom za wyczerpujące informacje i 

przeszliśmy do następnego punktu spotkania , czyli wyborów na kolejną kadencję KDO.  

W związku z kończącą się kadencją KDO ds. Osób z Niepełnosprawnością przeprowadzone zostały 

wybory na kolejną kadencję. Przewodniczący po sprawdzeniu obecności stwierdził, że obecnych na 

spotkaniu jest wymagająca ilość organizacji, co daje nam  kworum i poprosił o przedstawienie 

kandydatur. Zgłoszone zostały następujące osoby : 

1. Adam Stomidło – Polski Związek Głuchych Oddział Małopolski 

2. Tomasz Koźmiński - FUNDACJA FOR HEROES 

3. Małgorzata Turek – Stowarzyszenie na rzecz dzieci ze schorzeniami neurologicznymi 

„CHMURKA”  

Na przewodniczącego jednogłośnie wybrany został Tomasz Koźmiński , wice przewodniczącym został 

Adam Stromidło, sekretarzem Małgorzata Turek. Nowo wybrany Zarząd Komisji Dialogu 

Obywatelskiego ds. Osób Niepełnosprawnych ukonstytuował się następująco : 

• Tomasz Koźmiński – przewodniczący 

• Adam Stromidło– zastępca przewodniczącego 

• Małgorzata Turek – sekretarz  

 



Sprawy bieżące :  

• Na kolejne spotkanie KDO ds. osób z niepełnosprawnością zaproponowano zaprosić nowo 

powołanych przez Prezydenta Miasta pełnomocnika prezydenta ds. kultury Pawła Szczepanik, 

lub  pełnomocnika ds. organizacji pozarządowych ds. Artur Buszek.  

• Spotkanie świąteczne  OPP z Prezydentem Miasta Krakowa na 17.12.2024 na hali CRACOVIA  

W związku z wyczerpaniem tematów nowo wybrany przewodniczący podziękował wszystkim 

przedstawicielom organizacji za obecność. Termin kolejnego spotkania wyznaczony został na 

11.12.2024r. godz. 10.30  o czym członkowie zostaną powiadomieni mailowo. 

Na tym protokół zakończono i podpisano : 

 

Małgorzata Turek – sekretarz KDO  

 

 

 

 

 

 


